

Jahiliah dan Ideologi

Siri I

Oleh: **Nasif Sidquee Pauzi**

Pensyarah Kanan Akademi Pengajian Islam Kontemporari. UiTM
Cawangan Negeri Sembilan

Kamus Dewan edisi keempat mendefinisikan jahiliah sebagai gelaran kepada umat Arab sebelum lahirnya Nabi Muhammad SAW yang tidak menerima kebenaran ajaran para nabi dan rasul sebelum kedatangan Islam. Perkataan jahiliah berasal daripada bahasa Arab jahala yang membawa maksud tidak mengetahui atau tidak mempunyai pengetahuan. Kamus al-Maany pula mendefinisikan istilah jahiliah sebagai tempoh masa antara zaman setelah perginya Nabi Isa a.s dan dibangkitkan Nabi Muhammad SAW.

Dalam al-Quran menjelaskan tentang jahiliah yang bermaksud keadaan jiwa yang menolak hidayah dan petunjuk ilahi serta keadaan yang bersifat menentang hukum Allah. Hal ini dinyatakan dalam surah al-Maidah ayat 50 yang bermaksud: *"Sesudah itu, patutkah mereka berkehendak lagi kepada hukum-hukum jahiliah? Padahal kepada orang-orang yang penuh keyakinan tidak ada sesiapa yang boleh membuat hukum yang lebih baik daripada Allah."*

Apabila disebut zaman jahiliah, ia merujuk kepada masyarakat Arab yang hidup di semenanjung Arab pada waktu selepas kemusnahan empangan Ma'arib di Saba' pada tahun 300 Masihi. Tempoh zaman jahiliah itu adalah sekitar 310 tahun bermula dari tahun 300 Masihi sehingga 610 Masihi. Masyarakat Arab pada waktu itu digelar masyarakat jahiliah kerana tidak mengikut mana-mana ajaran nabi dan rasul yang terdahulu sama ada Nabi Sulaiman a.s., Nabi Ibrahim a.s., Nabi Ismail a.s., Nabi Musa as., Nabi Isa a.s. atau mana-mana nabi dan rasul yang lain. (Mohd Shukri Hanapi, 2013)

Masyarakat Arab jahiliah tidak beriman dengan Allah SWT. Kehidupan mereka tidak berpaksikan tauhid. Segala amalan dan tingkah laku mereka didasari akal dan nafsu semata-mata.

Dapat disimpulkan bahawa ciri-ciri Arab jahiliah itu adalah seperti berikut: (Mohd Shukri Hanapi, 2013)

a. Menolak sebarang bentuk agama: Mereka tidak beriman dengan mana-mana nabi atau rasul yang diutuskan sebelum zaman mereka. Orang Yahudi pula telah mengubah kitab Taurat

yang diturunkan kepada Nabi Musa a.s. Pada waktu tersebut juga belum ada nabi yang diutuskan. Dalam masa yang sama agama dari luar Mekah masuk dan dikatakan Mekah pada waktu itu menjadi pusat penyembahan berhala. Ada juga yang percaya dengan animisme iaitu kepercayaan kepada roh atau semangat sesuatu benda.

b. Mengamalkan cara hidup berpuak-puak (semangat asabiyyah). Setiap puak berpegang kepada undang-undang yang ditetapkan oleh puaknya yang tersendiri. Semangat asabiyyah menjadikan mereka suka membalas dendam sekiranya ada permusuhan di antara kabilah. Akibat daripada itu sering terjadinya peperangan antara kabilah. Golongan wanita pula dipandang rendah sehinggakan ada yang sanggup menanam anak perempuan hidup-hidup kerana merasakan terbeban dengan kelahiran anak perempuan. Lelaki pula tiada had sekiranya ingin berkahwin.

c. Mengamalkan riba dan kezaliman dalam urusan jual beli. Sebagai contoh kaum Quraisy yang tinggal di bandar akan menzalimi kaum Badwi dari luar bandar dengan berlaku tidak jujur dalam transaksi jual beli, akibatnya kaum Badwi kebiasaannya akan melakukan rampasan rombongan perniagaan kaum Quraisy apabila keluar berniaga.

d. Tidak memiliki pentadbiran dan politik yang stabil. Kestabilan politik tidak dapat dicapai kerana kabilah-kabilah Arab sering bertelingkah. Walau pun Arab pada waktu tersebut mempunyai kerajaan yang tersendiri namun ianya tidak menjamin kestabilan politik kerana rantau Arab pada ketika itu dijajah oleh kuasa Rom dan Parsi di sebelah utaranya, manakala Habsyah (Ethiopia) menjajah mereka di sebelah selatan.

Demikianlah serba ringkas keadaan masyarakat Arab jahiliah sebelum kedatangan Nabi SAW. Keadaan kacau bila tanpa pedoman ini terus menerus diamalkan sehinggalah datangnya Nabi akhir zaman. Walau pun demikian, terdapat amalan jahiliah yang diteruskan dalam syariat Islam. Dalam keluaran akan datang akan dibincangkan amalan pada zaman jahiliah yang masih diteruskan dalam Islam.

Rujukan

<https://www.almaany.com>

<https://prpm.dbp.gov.my/Cari1?keyword=jahiliah>

Mohd Shukri Hanapi. (2013). From Jahiliyyah To Islamic Worldview: In Search Of An Islamic Educational Philosophy, dalam International Journal of Humanities and Social Sciences (IJHSS), Vol. 3., No. 2., Special Issue. h. 213-221